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Inozemci pri nas.
Vprašanje zaposlovanja inozemskih 

delavcev stopa zopet v ospredje. Po 
uradnih komunikejih m inistrstva za so
cialno politiko se pripravlja načrt no
vega pravilnika, ki naj na novo uredi 
to vprašanje. Niso nam znana načela, 
po katerih  se ho izdelal novi pravilnik, 
zatrjuje se pa, da se bo dala stanovskim 
zastopstvom prilika, da se izjavijo o pra
vilniku, prectno bo definitivno odobren. 
Glede podrobnosti bomo torej imeli še 
priliko govoriti.

V načelu smo stali pri tem vprašanju 
vedno na stališču,

da bi bilo absolutno nedopustno in 
skrajno krivično, če bi hotela naša 
podjetja obdržati v svojih obratih tu
je delovne sile tam, k jer jih morejo 
nadomestiti z domačimi, ne da bi bi
la s tem tangirana konkurenčna zmož
nost podjetja.

Kdor čita naš list, ve, da smo vedno 
poudarjali, da se more predvsem brez 
vsakih težko« nadomestiti z domačini 
tuje pisarniško osobje, ker imamo do
volj komercijelno izvrstno rutiniranih 
moči na razpolago, k i morejo nadome
stiti vsako inozerfisko pisarniško moč. 
Pravtako nedopustno bi bilo tudi, če bi 
hotel danes kdo zaposliti inozemske ne
kvalificirane delavce, ko imamo na raz
polago dokajšen kader brezposelnih do
mačih ljudi. V' tem oziru ne bi mogli 
nikdar zagovarjati prakso, ki bi bila v 
škodo domačemu življu. Tu je strogost 
pri izdajanju dovoljenj in stalna kontro
la na mestu! Drugače je pa glede kvali
ficiranih delavnih moči, pa naj si bodo 
to delavci, pomočniki, mojstri, obrato- 
vodje ali drugi. Zakaj v naši mladi dr
žavi, zlasti v agrarno pasivnih pokraji
nah se je moralo že od začetka misliti 
na osnovanje novih industrij. Za osnova
nje teh industrij, ki so za našo gospo
darsko samostojnost življenske važnosti, 
smo si morali poiskati potrebne strokov
njake v inozemstvu! Upoštevati je, da 
je za vzgojitev domačega naraščaja po
treben daljši čas, zlasti ker nimamo še 
strokovnih šol za tak naraščaj. Že samo 
v Kranju imamo v polnem pogonu dve,

KATERI AVSTRO - OGRSKI KOVANI 
DENAR JE  PRI NAS ŠE V VELJAVI.

Iz okrožnice Direkcije pošte in tele
grafa v Ljubljani posnamemo: Odredijo 
številka 27.552/11 a od 1. aprila t. 1. iz- 
popolnujemo po ministrskem odloku 
št. 6814 od 2. aprila 1928 toliko, da je s 
parskim  drobižem izenačen sam o pred
vojni avstro-ogrski kovani denar iz nik
lja  in paikfonga ipo 10 dn 20 vinarjev. 
Bivši avstro-ogrski železni korani dro
bi* po 20 vinarjev in bakreni novci po 1 
»n 2 vinarja pa niso izenačeni s parskim 
drobižem in sploh niso več zakonito pla
čilno sredstvo. Zato poste tega drobiža
ne smejo več sprejemati. ’

STAVKE V SLOVENIJI v  LETU 1927.
Iz letnega poročil^ Inšpekcije dela , v 

Ljubljani posnemamo: »Stavki sta  bili 
dve te r  je v enem prim eru večkrat po
sredovala Inšpekcija dela. Uspehi mezd
nih  gibanj so bili po večini negativni, 
v malo prim erih je bil le delen uspeh 
dosežen. Opaža p a  se, da nekatere or
ganizacije zahtevajo intervencijo zato, 
da bi se utrdile.«

Iz statističnih podatkov Inšpekcije 
dela je  razvidno, da je stavkal samo en 
obrat kovinske industrije s  4 delaVci, ki 
sb bili ob koncu stavke odpuščeni. V ži
vilski industriji je bilo vsled stavkč ,pri-

a v par mesecih se jima pridruži še 
tretja tekstilna tovarna; kje naj se iz- 
vežba dober in močan kader kvalifici
ranih moči, če nimamo niti dovolj moj
strov, niti tekstilne šole? Bivanje takih 
kvalificirancev je torej v eminentnem in
teresu osamosvojitve nušega gospodar
stva in bi mogla njili odstranitev po
vzročiti ustavitev obratov, kar ni niti v 
interesu države, niti v interesu domače
ga delavstva, ker bi se s tem brezposel
nost samo še povečala.

Tudi je v primerih, ko gre za osebne 
lastnosti posameznih strokovnjakov, ze
lo težko dobiti med domačini nam est
nikov. Sicer pa moramo priznati, da se 
v tem oziru saj pri nas v Sloveniji na
preduje, k e r nam  statistike kažejo, da 
je število inozemskih delavcev p ri nas 
znatno padlo.

Pravilnik, ki se bo držal gornjih na
čel, bomo vedno odobravali, toda pri tem 
se nam nehote vsiljuje še drugo vpra
šanje,

to je vprašanje inozemskih trgovskih 
potnikov in trgovcev. Mar ne zasluži 
to vprašanje vsaj tolike pozornosti 
kot vprašanje inozemskh delavcev?

Iz dneva v dan čujemo pritožbe radi 
protizakonitega (poslovanja inozemskih 
potnikov. Domačemu življu se odjeda 
kruh, vrhu tega se še pri poslovanju po
služuje načinov, ki So po naših zakonih 
prepovedani. Ne samo interesi zaščite 
domačega življa, domače trgovine, am
pak tudi ugled državne uprave bi za
hteval, da se tu končno napravi red. Nič 
boljše ni glede vprašanja tako zvanih 
nakupovalcev in zaupnikov in  slednjič 
inozemskih trgovcev zlasti v lesni stro
ki. Saj imamo dovolj, prav v lesni stro
ki, dobro izvežbanih ljudi, svojo borzo, 
borzne uzance, mešetarje, špediterje, 
sploh vse, kar bi moglo nadomestiti cele 
vrste tujega življa, kojemu se pod to ali 
ono pretvezo danes še dovoljuje stalno 
bivanje pri nas. Važ,na so ta  vprašanja, 
najm anj tako važna kot je vprašanje ino
zemskih delavcev, zato bi bilo posvetiti 
tudi temlu vprašanju nekaj pozornosti. 

Ne zahtevamo za to novih pravilni
kov, želimo le, da se pripomore do 
veljave in spoštovanja že obstoječim 
zakonom!

zadetih 39 obratov s  96 šlrajkujočimi de
lavci. Izgube na delavskih zaslužkih so 
znašale celokupno 70.000 Din. V m ari
borski oblasti so stavkali samio mizarski 
pomočniki. Stavka je začela 9. avgusta, 
a končala je 21. avgusta. Število štrajku- 
jočih' je znašalo 157, fci so izgubili na 
mezdah G7.824 Din.

CARINJENJE KOMPLETNIH INSTALA
CIJ VODOVODNIH CENTRAL.

Na sproženo vprašanje, 'kako naj se 
ocarinijo kom pletne instalacije vodovod
nih central, je m inister financ' odločil na 
podstavi člena 23. v predlogu zakona o 
obči carinski tarifi po zaslišanju carin
skega sveta: !

Za kom pletne instalacije za gradnjo 
tvornic iz točke 5. občih opazk k  XV. 
delu v predlogu zakorih1 o obči carinski 
tarifi je sm atrati tudi kom pletne insta
lacije vodovodnih central, najsi jih uva
žajo poedina industrijska podjetja, sa
moupravna telesa ali' državna podjetja, 
državne naprave sili državni zavodi.

H kompletni instalaciji vodovodne 
centrale spadajo: celokupna ureditev go
nilne sile in sesalk, eventualna preceja
la in cevi za črpanje vode. Cevi za poti- 
skovanje in razvajanje vode ne spadajo 
h kompletni instalaciji vodovodne cen
trale, izvzemši cevi v centrali (zgradbi) 
sami.

Važno gospodarsko zborovanje v Beogradu.
Centrala industrijskih korporacij v 

Beogradu je imela v sredo, dne 9. maja 
t. I. svoj centralni zbor. Centralni zbori 
so važni mejniki v našem gospodarskem  
življenju. Udeležujejo se jih in na njih 
sodelujejo najvidnejše osebnosti našega 
gospodarstva, ki so znane po svojem 
inicijativnem delu, po svojem strokov
nem znanju ler svojih prizadevanjih 
za izboljšanje gospodarskih prilik v naši 
državi. Na centralnih zborih se obrav
navajo vedno najaktuelnejša gospodar
ska vprašanja. V ospredju ne stoje edi
no vprašanja, ki zanimajo izključno in
dustrijo, ampak vprašanje splošne g o 
spodarske važnosti. Centrala iz stališča 
splošno narodno-gospodarskih intere
sov zastavlja svojo vplivno besedo 
vedno, kadar splošni gospodarski inte
resi to zahtevajo. S tega vidika so cen
tralni zbori važni ne le samo za indu
strijo, ampak za vsakogar, ki zasleduje 
naše gospodarske prilike in išče vzro
kov, kako naj bi se izboljšale. Zadnji 
centralni zbor je po važnosti dnevnega 
reda stal na višku. Na dnevnem redu so 
bile obravnave o carinski zaščiti do
m ače produkcije, o davku na poslovni 
promet, o uslužbenskem davku, o ure
ditvi financ naših sam ouprav in održav- 
nih nabavkah. Poleg številnih članov 
Centrale so  se udeležili centralnega 
zbora in prisostvovali dolgotrajnim raz
pravam tudi zastopniki posameznih mi
nistrstev, med njimi državni podtajnik 
g, D. Letica, načelnik g. Tosič in pred- 
slojniki ekonomskih odelenj posameznih 
ministrstev, številna udeležba od strani 
zastopnikov vlade priča, da tudi vlada 
priznava veliko važnost centralnih zbo
rov.

Slovenija je bila na centralnem zboru 
zastopana po podpredsedniku Centrale 
g. dr. Windischerju in po predstavnikih 
Zveze induslrijcev v Ljubljani g. Krejčiju 
iz Ruš in g. dr. Goliji iz Ljubljane.

Centralni zbor je olvoril predsednik 
C entrale g. Ig. Bajloni. V svojem otvo
ritvenem nagovoru je podčrtal pomen 
in namen zbora, ki naj donese gospo
darstvu dobrih sadov. V nadaljnjem se 
je spominjal pred kratkim umrlega di
rektorja g. Save Kukiča, ki je bil iskren 
prijatelj naše mlade industrije in si ve
liko prizadeval za njen ugoden razvoj.

Prvi referat
o  ukinitvi carinske zaščite

je podal glavni tajnik. Centrale gosp. 
Gjorgje čurčin. V svojem referatu je ob
širno pojasnil poslovanje ekonom skega 
korrtitfeja Zveze narodov, ki si prizade
va, da realizira sklepe m ednarodne go
spodarske konference. Delovanje ko
miteja v tej smeri je intenzivno. Posebno 
pozornost posveča komilet vprašanjem 
uvoznih in izvoznih prepovedi, izenače
nju zakonov raznih držav v trgovsko- 
političnem oziru, o zmanjšanju carinske 
zaščite med posameznimi državami in 
o carinski zaščiti za industrijske proiz
vode. Svetovna trgovska politika se 
orijentira v zadnjem času v smeri svo
bodne izmenjave dobrin, fo je v smeri 
izmanjševanja carinskih zaščit. P rem a
gati ima v tem oziru velike težave, a 
ob dobri volji prizadetih se dajo tudi le 
težave premostiti, kakor je dokazala 
francosko-nem ška trgovska pogodba, 
ki se je sklenila pod vplivom Zveze n a
rodov. N aša država v gospodarskem  
komiteju ni zastopana, referent je le do
pisni član tega komiteja. Vendar nas to 
ne sme ovirati, da ne bi pozorno zasle
dovali teženj komiteja, da pravočasno 
preprečim o ali vsaj ublažimo namere, 
ki bi utegnile križati naše račune.

Temdljiti referat je vzbudil občno po 
zornost in ‘so udeležniki naprosili pred- 10 - > -r,

sednika, da jim ta referat v celoti pri
obči pismenim potom, da ga morejo po
drobno proučiti in stavili pismeno svoje 
predloge.

Sledil je nato važen referat tajnika 
g. dr. Gregoriča

o davku na poslovni promet.
V svojem referalu je navajal, d a  se v 
naši javnosti dan na dan čujejo vedno 
intenzivnejše zahteve po odpravi tega 
davka. Akcija za odpravo davka na po
slovni promet je povsem utemeljena. 
Prizadevanje za odpravo davka na po 
slovni promet so v zadnjem času še 
podkrepile vesti, da namerava vlada ta  
davek zastaviti za zunanje posojilo in 
ga tako petrificirati za nedogledno do
bo. Zagovorniki tega davka opozarjajo, 
da se vkalkulira v ceno in tako preva- 
ljuje na konzumenta ter vsled lega ni 
tako občutljiv za gospodarstvo kakor 
se navaja. To ni res. Konjunktura, ki je 
v dobi inflacije vkalkuliranje davka v 
ceno še om ogočavala, je že davno mi
nila. Sedaj je davek na poslovni promet 
po svojem značaju pravi neposredni 
davek z vsemi svojimi posledicami. 
Gospodarski krogi že več let zah te
vajo odpravo davka na poslovni pro
met. Podrobnh razlogov za odpravo no
če ponovno navajati, ker so že splošno 
znani. Soglasnim zahtevam za odpravo 
davka naj se pridruži tudi centralni 
zbor.

O referatu se je razvila živahna d e
bata, v katero so posegli med drugimi 
g. A lexander (Zagreb), g. Jelavič (S ara
jevo), g. Ilič (Beograd), g. Bauer (Za
greb), g. dr. M. Todorovič (Beograd) 
in g. dr. W indischer (Ljubljana). Vsi so 
v krajših ali daljših izvajanjih podkrepili 
zahtevo po odpravi davka na poslovni 
promet. — V tej debati je g. dr. W in- 
discher izvajal:

V Sloveniji smo po končani’ inflaciji 
že leta 1924 menda kot prvi zahtevali 
odpravo davka na poslovni promet, ker 
je ta davek že tedaj pomenil ža n aše  
gospodarske kroge občutno, komaj p re - 
valjivo breme. Davek na poslovni pro
met se v Sloveniji pobira redno in s ta 
kim uspehom, da smo od celokupne 
vsote okroglo 180 milijonov dinarjev 
plačali v Sloveniji tega davka 42 mili
jonov dinarjev. Zahteva po odpravi tega 
davka je tudi pri nas sedaj vseobča in 
smo došli na današnji shod, da odločno 
zahtevam o odpravo tega davka, č igar 
oblikp in uredba je obsoletna. Krivično 
je ža naše gospodarske kroge, da  je 
inozemska konkurenca v boljšem polo
žaju, ker je ne zadene pri uvozu fabri- 
katov davek nd poslovni promet, dočim 
naši importerji v Avstrijo plačujejo d a
vek na poslovni promet. Naši krogi ob
čutijo lem težje ta davek, ker se gla
som ofjcijelnih številk tako kričeče ne
enakom erno pobira. P o  10 letih skupnega 
življ,enja bi ne hoteli biti državljani dru
gega reda. Pridružujem se izvajanjem 
gospodov predgovornikov glede uteme
ljevanja, pa moram posebno opozoriti 
na potrebo, da se čuva avtonomija 
davčnih odborov. Spričo člena 159 fi
nančnega zakona za leto 1926/^7 ki je 
razveljavljen po členu 93. finančnega 
zakona za leto 1928/29 moramo od
ločno zahtevati, da se centrala Na
vzame za preklic razpisa Generalne 
direkcije davkov z dne 8. m arca 1928. 
ki govori o predložitvi knjig in blagov
nega računa ob prijavi davka na p o 
slovni promet. Državni podsekretar go 
spod dr. Dušan Letica se je za predlog 
takoj zanimal in zahteval od predla
gatelja kratek promemoria o tem vpra
šanju davčnih odborov in ga  prejel še 
tekom seje.
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Po sklenjeni debati je podal državni 
podtajnik v ministrstvu financ g. Leiica 
sledečo izjavo:

V naši javnosti se naglasa, da je d a 
vek na poslovni promet nova institucija, 
ki se je uvedla samo začasno v dobi 
največje potrebe. To ni povsem točno. 
Pod raznimi imeni je poznal ta davek 
stari vek, srednji vek in novi povojni 
časi so pokazali potrebo, da ga po 
vzgledu drugih držav uvede tudi naša 
država. Pri nas je davek na poslovni 
prom et nadomestil stari srbski davek na 
obrt. Po  proračunu bi moral donašati 
trikrat večje dohodke nego jih donaša. 
Odpor proti davku na poslovni promet 
se  je okrepil, odkar so prodrle v javnost 
vesti, da ga nam erava vlada zastaviti. 
Sm atra, da bi to ne bilo tako slabo. Za
stava ne izključuje možnosti izpremem- 
be zakona in tudi njegove ukinitve. V 
pomirjenje pa je v položaju izjaviti, da 
se  davek na poslovni prom et ne bo za 
stavil za zunanje posojilo. N em ogoče pa 
je, d a  bi se moglo davek na poslovni 
prom et ukiniti. Dvesto milijonov dinar
jev dohodkov od tega davka država ne 
more pogrešati. Ukinitev je sedaj ne
m ogoča, ako upoštevamo, da bo nov 
zakon o neposrednih davkih šele kon
cem bodočega leta pokazal, koliko bo 
donašal in ali so kalkulacije, da bo zna
šal donos okoli 1700 milijonov dinarjev, 
pravilne. Davek na poslovni promet 
predstavlja med tem siguren dohodnin
ski vir. V doglednem času moremo si
cer eventualno znižati izmero tega dav
ka, v tem primeru pa bi se morale vse 
predvidene odredbe za pravilno pobira
nje davka najstrožje izvajati, eventuelno 
bi bilo treba pobiranje izvesti brez so
delovanja davčnih odborov. Torej, kakor 
vidite, položaj omogoča postopno refor- 
.mo, a o ukinitvi za enkrat ne more biti 
govora.

G. državnemu podtajniku s e je  za nje
govo izjavo zahvalil predsednik g. Baj- 
loni in podčrtaval važnost sporazum nega 
sodelovanja med državo in gospodar
stvom, ker bi ob takem sodelovanju od
padel marsikak povod za medsebojna 
nasprotstva, kakoršna so se pokazala 
v zadnjem času ravno glede davka na 
poslovni promet.

Tudi nadaljnji referat

o uslužbenskem davku
je podal tajnik g. dr. Gregorič.

V referatu je izvajal, da je uslužben
ski davek glede obdavčevanja službe
nih prejemkov na eni strani prinesel go
tove olajšave, na drugi strani pa  po 
sebno v formalnem oziru veliko težkoč.
V materijelnem oziru je navajal težkoče 
z avtonomnimi dokladami, ki pri izmeri 
500% pomenjajo za uslužbence s plačo 
preko 4000 Din veliko breme. Avtonom
ne doklade na uslužbenski davek je 
lreba maksimirati. Težkoče v m anipula
tivnem oziru obstojajo v izpolnjevanju 
davčnih knjižic in sestavljanju posebnih 
izkazov za odpremo. Pri podjetjih, ki 
zaposlujejo več sto ali več tisoč delav
cev, so te težave naravnost ogromne. 
Dovolj bi bilo, da bi se davčne knjižice 
izpolnjevale ob priliki izstopa delavca 
iz službe.

V debati o uslužbenskem davku opo
zarja g. dr. Windischer, da je za pod
jetja z večjim in velikim številom delav
stva posebno neprijetna obširna in za 
mudna manipulacija, ki jo nalaga d a
vek o uslužbencih. Vpisovanje v knji
žice in sestavljanje imenskih izkazov za 
vse uslužbence povzroča ogromno delo, 
ki je brez efektivne koristi in lahko po- 
grešno. Ustreženo bi bilo podjetjem in 
državni upravi, ako za bodočnost iz
ostanejo individualni izkazi v p redpisa
nih plačilnih rokih, pa bi bilo podjetje 
samo vezano navesti skupno vsoto iz
plačanega zaslužka in mezde ter odpa
dajoči davek, dočim bi davčna uprava 
imela za svojo kontrolo mezdne izkaze, 
ki jih vodijo podjetja in kateri om ogo
ča jo  vsako izigravanje fiskalnih koristi.

O  tem davku so v debati še govorili 
v smislu referentovih izvajanj še gosp. 
Krejči (Ruše), g. Alexander (Zagreb) in 
g. Bauer (Zagreb), na kar je državni 
podtajnik g. Letica izjavil sledeče:

N aša javnost ima prav, ako trdi, da 
so  naša davčna merila visoka. Upošte
vati pa moramo, da se nahajamo-, v pre
hodni dobi tako glede davčnih meril 
kakor glede davčne uprave. Finančna 
uprava ne ve, kakšen efekt' bo imela 
davčna reforma. Biti mora vsled tega

zelo oprezna. Zanesljivo pa smemo pri
čakovati, oziraje se na obstoječe go 
spodarske prilike in davčno moralo, da 
nam bo m ogoče v doglednem času zni
žati izmero davkov. Pri nas davčna 
uprava rri na oni višini kakor v zapadnih 
državah, kar daje med drugimi tudi po
vod za visoka davčna merila. P o  dveh 
ali treh letih nove davčne reforme bo 
brez dvoma mogoče davke izdatno zni
žati.

Glede doklad se priključuje izvaja
njem referenta in si bo prizadeval, da 
se znižajo. V podjetjih z večjim števi
lom delavcev se  bo pobiranje davka iz
datno olajšalo, posebno glede sezna
mov pristaja na poenostavljenje.

P o  tej izjavi je naprosil predsednik 
državnega podtajnika, da odpošlje y
eno večjih podjetij svojega uradnika, da
se more ta na licu m esta prepričati, 
kakšne težave povzroča podjetjem novi 
uslužbenski davek.

Razpravi o uslužbenskem davku je 
sludil referat glavnega tajnika g. Cur- 
čina o industrijskih kreditih, na kar je 
predsednik zborovanje prekinil.

*  *  *

Popoldne je bil prvi na vrsti referat
g. dr. Gregoriča

o financiranju oblastnih samouprav.
V svojih stvarnih izvajanjih je refe

ren t analiziral sedanje oblastne dokla
de in davščine in njihov vpliv na gospo
darsko življenje, posebno na industrijo, 
katero trdo zadenejo. Po referentovem 
mlnenju bi m orala država dotirati ob
lasti vsaj dotlej, da si same ne ustvarijo 
na naraven način svoje eksistenčne po
goje. Država bi morala voditi nad njimi 
nadzorstvo, da se ne b i naše državno 
področje delilo n a  38 držav, kolikor je 
oblasti. Referentova izvajanja so izzve
nela v zahtevo, da se oblastna brem ena 
enakomerno nalagajo in da  si oblasti 
prizadevajo za ceneno upravo in za po
poten sklad avtonomne finančne politi
ke z državno finančno politiko.

V debati o financiranju oblastnih sa
mouprav je g. dr. Wimdischer povdarjal:

Priznati je treba, da se je državna fi
nančna uprava, zlasti oddelek za samo
upravne proračune, mnogo trudila, da 
najde pravo srednjo pot med potrebami 
oblastnih uprav, ki so preteklo leto sta
le pred nujnimi denarnimi potrebami, 
in med zahtevami gospodarskih krogov. 
Proti oblastnim upravam ni v gospodar
skih krogih protivnosti, narobe si obe
tajo od njih monogo koristnega in  po
trebnega dela, samo je njih razumljiva 
želja, da izostanejo v bodoče bremena, 
ki vnemogočajo gospodarsko udejstvova
nje spričo lokalnih preobrem enitev. Za
nimivo je stališče oddelka za samo
upravne proračune, ki je razvidno iz sle
dečih izvajanj: »Ovom prilikom rnini- 
starstvo obveštava. . .  da je ono prin- 
cipijelno protiv ovake vrste nameta, 
koji poskupljuju život, ometaju pravil
na razpodelu dobara, stvaraju gradski 
protekcionizem i trošarinske medje, po- 
jačavaju ekonomsku neugodnost i ome
taju produkciju povečajuči producione 
troškove i ometajuči pojedinim proizvo- 
dima izvoz u  inostranstvo .. .«  Gospo
darski krogi tako stališče samo iskreno 
pozdravljajo in žele, da ministrstvo v živi 
praksi uresniči načela, zastopana v na
vedenih izvajanjih.

Član predsedstva Zveze industrijcev 
g. Anton Krejči pravi, da  so gospodar
ski krogi prepričani o potrebi oblastnih 
uprav. Oblastne uprave morajo živeti in 
potrebujejo sredstev za svoje delovanje. 
Gospodarstvo pa mora tudi živeti in je 
zategadelj potrebno, da se v bodočnosti 
izgladijo nasprotujoča si stališča.

Takse na les, na cement, na premog 
in električno strujo posegajo globoko v 
produkcijski proces in so nevarne za 
obstoj podjetij. Glede davka na električ
no strujo je potrebno, da se upošteva 
okolnost, da gre pri gotovih industrijah 
za prevažno sirov ino, ki ni pripravna za 
poseben davek. V tem  pogledu se indu
strija nadeja izboljšanja v bodočnosti. 
Za sedanjost pa si ne more misliti, da 
bi uprava hotela postopati neprijatelj- 
sko in bi pdrekla znižano pobiranje 
takse za vse vrste podjetij, kakor to 
ukazuje razpis finančnega ministra.

Za njim  so govorili še g. Alexander 
in  g. Bauer. G. Alexander zahteva, da 
država strogo nadzira oblasti glede pro
računov, ker je znano, da nekatere ob
lasti razkošno gospodarijo. T reba je za

bodoče točnih proračunov. Podpirati mo
ramo tr i gospodarje: občine, oblasti in 
državo. Teh brem en ne zmoremo in tre 
ba jih je znižati. Ker smo dosedaj pre
veliko plačevali, smo zašli v težko go
spodarsko krizo in  drago produciramo. 
Za samoupravo smo vsi, a  ona mora pra
vilno ocenjevati našo plačilno zmožnost.

Končno besedo v  debati je povzel na
čelnik oddelka za samoupravne bndžete 
g. Tosič, k i je v svojem govoru predočil 
zboru, s kakim i težavami se bore ob
lasti. Problem  njihovega financiranja je 
jako težak in zahteva mnogo študij, tru
da in  dela. Priznava, da je obremenitev 
industrije po dajatvah za oblasti zelo 
težka, a čim prebole oblasti porodne bo
lečine, se bo pokazalo, da so neobhodno 
potrebne za poenostavitev v naši upra
vi. Oblasti so zelo delavne in  aktivne, 
osobito obe slovenski oblasti.

Na to  se je pričela razprava

o reformi zakona o državnem računo
vodstvu,

kolikor se nanaša na državne nabavke. 
Referate o tej reform i sta  podala taj
nika g. dr. Gregorič in g. dr. Popovič. 
Njuna referata sta bila jako izčrpna in 
je tra ja la  razprava o tem predmetu 
pozno v noč.

G., dr. Gregorič je v svojem referatu 
zbral ves m aterial za reformo zakona in 
je svoje številne predloge sproti ute
meljeval ob splošnem pritrjevanju vseh 
u deležnikov. G. dr. Popovič je na kon
kretnih prim erih utemeljeval nevzdrž- 
nost sedanjih določil o državnih nabav- 
kah in navajal, v kateri smeri naj se 
izpremene. Oba referata se lepo izpo
polnjujeta in dajeta dragocen m aterial 
z razlogi za reformo zakona o državnem 
računovodstvu. V debati o tem referatu 
so govorili tudi nekateri zastopniki [ H i 

ša n iez.ii i h ministrstev in  pojasnjevali, pa 
tudi opravičevali svoje postopanje gle
de državnih nabav.

Po sklenjeni debati je predsednik za
ključil dobro uspeli centralni zbor in  se 
zahvalil za udeležbo in podučna pojas
nila predvsem državnemu podtajniku g. 
Letici, pa tudi ostalim zastopnikom 
vlade.

Fr. Zelenik:

Iz prakse.
Neki grosist je dobil od svojega od

jemalca priporočeno pismo, v katerem  
odjemalec trdi, da  v zadnji pošiljki ni 
dobil 4 groše, kakor zaračunano, ampak 
samo 42 tucatov in  zahteva odobritev 
razlike. Pošiljka se je že na postaji pre
gledala, toda zaboji so bili nepoškodo
vani, teža je tudi odgovarjala, pa se te
daj ni moglo grajati pošiljke na postaji. 
Doma so se zaboji odprli in blago pre
štelo pred trem i pričami, katere morejo 
priseči, da  je bilo v zabojih le 42 tu
catov in  ne 48, kakor se glasi račun.

Dotočni odjemalec je bil že znan kot 
velik sitnar, ki dela vedno težave, zato 
se je pošiljka posebno vestno odpravila. 
Preglavice so delale le tri priče. Po
samezna priča je že prisegla — po kri
vem, ali tr i  priče — to je pa že d ru 
gače. Zadeva je bila jako sitna. Pam et
no misel in  migljaj, kako priti iz za
drege, je dal skladiščni vajenec. Pravi: 
Gospod šef, ali ne bi poizvedeli, če je 
gospod X. že dobil pošiljko s štirimi 
groši. Teden dni prej smo mu poslali tri 
groše. Poizvedbe p ri špediterju so poka
zale, da  odjemalec še nima pošiljke s 
štirimi groši. Seveda je grosist prav hi
tro pisal: P rav lepo se Vam zahvaljujem 
za Vašo hvalevredno natančnost, da ste 
pred trem i pričami odprli pošiljko in 
ugotovili, da  je došlo 42 tucatov, če rav
no bi po naročilu moralo biti le 36 tu
catov. Nepojmljivo nam  je, kako smo se 
mogli tako pomotiti, da  smo vložili kar 
šest tucatov več, vendar Vam moram 
verjeti, k er naš špediter me je obvestil, 
da pošiljke s  štirimi groši še niste pre
jeli. Dovoljujčm si obremeniti Vas za 
vrednost šestih tucatov v znesku Din . . .  
Še enkrat prav topla zahvala za pozor
nost . . .

Z obratno pošto je prišel odgovor: Po
šiljka je vsebovala le tri groše, kar skla
diščno oisobje lahko s  prisego potrdi, 
račun se vjema s pošiljko. Protestira se 
proti obremenitvi. Pomoto je zagrešil 
pomočnik v skladišču, kateri je napačno 
zapisal. S tem je zadeva urejena.

Kaj bi pa  odjemalec odgovoril, če bi 
že imel v rokah pošiljko štirih grosov?

Občni zbor društva »Trgov
ska akademija« v Ljubljani.

V če trtek  je im elo d ruštvo  »Trgov
ska akadem ija«  v L jubljan i pod p re d 
sedstvom  g. Ivana Je lač ina  ml. svoj 
ITI. redn i občni zbor. V času, ko p re 
življa naše strokovno šolstvo, tako  
nižje k ak o r višje, hudo  krizo, ko  so 
se dotacije države naši T rgovski ak a 
dem iji tako  reducira le , da p re te  za
pustiti ta naš p revažni učni zavod še 
zadnje sposobne učne moči in  ko ta  
zavod, k i  bi nam  m oral vzgajati pijo- 
n ir je  trgovine, nim a n iti lastne  s tre 
he, niti p rim ern ih  učnih prostorov, je  
delovanje d ruštva  »Trgovska a k a d e 
m ija« v L jubljan i še tem  važnejše. 
Saj si je to d ruštvo  n ad e lo  težko a ve
lepom em bno nalogo, da zgradi T rgov
ski akadem iji lastno poslopje, ga 
oprem i s po trebnim i učili, labora to 
riji itd., zb ira  sred stv a  za podp iran je  
študija , p rak se  in specijalizacije n a 
ših absolventov T rgovske akadem ije  
v inozem stvu, pa tud i sposobnih  učnih  
moči, da izpopolnijo-svoje znanje te r  
hoče končno tudi sk rb e ti, da  bodo n a
ši trgovski akadem ik i dobili p rim er
no m esto v domačih ali inozem skih 
podjetjih .

Z veseljem  je treb a  zato pozdraviti 
poročilo  o delovanju  tega d ru štv a , ki 
ga je podal p red sed n ik  g. I v  a  n J  e - 
č i n ml. Iz n jegovega poročila je  
razvidno, da je d ruštvo  d e la lo  tiho  in  
brez  h ru p a , toda z lepim  uspehom . 
Glavno delo je  b ilo  k o n cen triran o  na 
društveno  lo terijo , ki n i zah tevala le 
ogrom nega tru d a , tem več je b ila  tud i 
risk an tn o  podjetje. T a akc ija  je za
k ljučila  z lepim  finančnim  uspehom  
okroglo 116.000 Din. Od zadnjega 
občnega zbora se je d ruštveno  p rem o
ženje povečalo za okroglo 200.000 Din 
te r  je  ob koncu le ta  1927 znašalo že 
okroglo 940.000 Din. Izgleda to rej, da 
bo v tek u  letošnjega leta p rekorač ilo  
prv i m ilijon d inarjev  in u p ati je, da 
ni več daleč čas, ko  se zgradi poslopje 
T rgovske akadem ije  v L jubljan i, k i 
naj bo spom enik  stanovske zavedno
sti, nap rednosti in požrtvovalnosti 
slovensk ih  gospodarsk ih  krogov. To 
upanje je tem  bolj u tem eljeno, k e r  je 
d ruštvo  vzdrževalo sta lne  stike  z m i
nistrstvom  trgovine in in d u strije  te r  
je dobilo zagotovilo pomoči m ed d ru 
gim tudi od sedan jega trgovinskega 
m in istra  g. dr. Spahe, k a te reg a  so 
usp eh i d ru štv a  p rije tn o  p reseneč ili. 
Om eniti je n ad a lje  sodelovanje d ru 
štva po svojih član ih-šo ln ik ih  v odbo
ru  za reorganizacijo  trgovskega s tro 
kovnega šolstva. D ruštvo je  dalo 
zna tne jše  podpore za poučno e k sk u r
zijo trgovsk ih  akadem ikov v F ranci
jo, o k a te ri je znano, da je  im ela jako 
lep  uspeh . V elike važnosti za s tro 
kovni pouk n a  T rgovski akadem iji v 
L jubljan i je b il fond za b rezobrestna  
posojila profesorjem  na račun  zakas
nelo izplačanih honorarjev  za nad u re . 
Ta fond je  znašal 30.000 Din. D ana 
posojila so nam  ohran ila  m arsik a te ro  
p rvovrstno  učno moč, ki bi b ila sicer 
zapustila  ta  zavod. O dbor je p re tre sa l 
tu d i v p ra šan je  ustanovitve štipendij 
za p rak tično  izobrazbo in sp e c ia liz a 
cijo absolventov .Trgovske akadem ije 
v inozem stvu. D ruštven i odbor se je 
ponovno pečal z vp rašan jem  p rip rav  
za zgradbo poslopja T rgovske ak a d e 
m ije. Z bral je  p o treb n e  podatke za 
g radbeno  dispozicijo.

B lagajn iško  poročilo je podal v po
drobnem  g. gen e ra ln i rav n ate lj Ty- 
kač, ta jn išk o  pa g. dr. Josip  P re tn a r.
V debato , ki je sled ila  posam eznim  
poročilom , so posegli g. Ju r ij  V erov- 
šek , k i je bil za to, da se z zidavo po
slopja še počaka, dalje  gg- Meden in 
d irek to r d r. Bohm. S lednji je opozar
jal, da je  b il svoječasno vstavljen v 
državni p ro raču n  letn i znesek 75.000 
d in arjev  za fond za zgradbo Trgov
ske akadem ije . P o trebno  bi b ilo  ugo
toviti, kdo je  zakriv il, da sc ta  znesek 
ni izplačal društvu , dasi je  bil zanj že 
na  razpolago in  so se izvršile v ta  n a 
m en na m erodajn ih  m estih tudi po 
novne intervencije. Z nesek  je zapa
del, in gotovo iz tega razloga je iz
pad e l v p ro raču n ih  za leto  1925 do 
1928 tudi vsak  p risp ev ek  za zgradbo 
T rgovske akadem ije .

Kot posebna točka dnevnega red a  
se je razp rav lja lo  v p ra šan je  ustano 
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vitve štipend ij. Na podlagi poročila 
g. p red sed n ik a  Ivana Je lač in a  se  je 
po  debati, v k a te ro  so posegli gg. dr. 
C iril P avlin , d r. Bohm, p ro fesor Sič, 
V erovšek , M eden, J e ra s , d r. P le ss  in 
S tupica, soglasno sklenilo , da se  že z 
letošnjim  letoin ustanovita dve š tip en 
diji do skupnega m aksim alnega zne
sk a  20.000 Din za abso lvente T rgov
sk e  ak ad em ije  v L jubljan i v svrho  
p rak se  in  strokovne izpopolnitve v 
inozem stvu.

Pri volitvah, ki so se nato  vršile, 
je bil izvoljen povečini dosedan ji od
bor.

Ob zaključku  se je  g. d irek to r dr. 
Bohm im enom  profesorskega zbora 
T rgovske akadem ije  s toplim i b ese 
dam i zahvalil d ruštvu  in osobito  n je 
govem u p red sed n ik u  g. Ivanu  J e la 
činu za in tenzivno delovanje in sk rb  
za prospeh  našega najv išjega sloven
skega trgovskega učnega zavoda. Po
zival je gospodarske kroge, da  k re p 
ko podpre jo  delovan je tega d ru štv a , 
ki si je  nadelo  velevažen cilj, da po
maga dvigniti kvaliteto  našega trgov
skega šolstva in našega kom ercijel- 
nega n arašča ja  in  ki je z dosedanjim  
delom  tudi dokazalo, <fa zasluži mo
ra ln o  in gm otno podporo v večji m e
ri, k ak o r je je bilo deležno  doslej.

Priporoiamo

j o n  u r
domači in dober izdelek!

Občni zbor Gremija. trgov
cev v Brežicah.

V četrtek, dne 8. t. m. se je vršil občni 
/.bor Gremija trgovcev v Brežicah, ki so 
se ga v lepem številu udeležili včlanjeni 
trgovci, da slišijo poročila gremijalnega 
načelstva o delovanju gremija v pretekli 
poslovni dobi in mu nudijo novih po- 
budnih smernic za bodoče delo.

Zborovanje je otvoril ob pol lil. uri 
dopoldne g. načelnik Anton Umek ter 
prisrčno pozdravil navzoče trgovce in 
tajnika Zveze g. Podgorška. Nato je po
dal besedo zveznemu tajniku, ki je v 
daljših izvajanjih poročal o naših go
spodarskih prilikah, o delovanju Zveze 
te r končno posebno poudaril nujno po
trebo, da se trgovstvo čim tesneje okle
ne svojih stanovskih organizacij in v 
njih z intenzivnim in »motrenim sodelo

vanjem pomaga reševati pereča stanov
ska interesna vprašanja.

Potem  je poročal g. načelnik o priza
devanjih in delovanju grem ija v pre
tekli poslovni dobi. V m arkantnih po
tezah je označil bremena, ki tarejo na
šega trgovca dn ga ovirajo v njegovem 
napredku in razmahu! Občutni davki, 
predvsem krivičen davek na poslovni 
promet, nalaganje novih oblastnih do
klad, izrodki krošnjarstva in konsurnov 
itd. te r navedel akcije, ki jih je pod v zel 
gremij deloma sam, deloma pa potom 
Zveze in Zbornice TOI v cilju, da doseže 
zboljšanje položaja našega trgovstva. 
Marsikaj se je doseglo, zato pa prosi 
članstvo, da se še jačje oklene svoje 
organizacije ter aktivno sodeluje pri re
ševanju perečih gospodarskih vprašanj. 
Podal je nato še statističen pregled o 
stanju članstva, prijav in odjav ter o za
poslitvi pomočnikov in vajencev. V teni 
oziru so se izvršile precejšnje izpre- 
menvbe radi izločitve okraja Konjice, ki 
se je pridelil celjskemu sreskem u gre- 
miju. Sledilo je nato poročilo blagajni
ka o obračunu za leto 1927 in proraču
nu za leto 1928, ki ga je občni zbor 
odobril v predlagani višini.

Pri slučajnostih je g. Černoga, eden 
najstarejših članov gremija, v lepih be
sedah apeliral na stanovsko zavest na
ših trgovcev in predlagal, da bi gremij 
podvzel vse potrebne korake, da bi se 
trgovci v posameznih krajih zedinili 
glede enotnih prodajnih cen in tako iz
ločili neumestno konkurenco, ki ne po
vzroča samo občutne gmotne škode tr
govstvu, temVeč mu škoduje tudi na 
lastnem ugledu.

G. zbornični svetnik Kržišnik pa je 
slavil predlog, da bi se v trgovskih kro
gih samih ustanovili nekaki poravnalni 
odbori, ki naj bi v duhu solidarnosti 
vršili poravnave med posameznimi tr
govci ter tako izločili drage in dolgo
trajne sodmjske procese.

G. načelnik je izjavil, da bo odbor 
posvečal izčrpno pažnjo uresničenju na
vedenih utemeljenih predlogov, nakar 
je zaključil občni zbor s prisrčno zahva
lo vsem članom za udeležbo in  s pozi
vom, da podpirajo še nadalje načelstvo 
v njegovih stremljenjih za izboljšanje 
težkega položaja našega trgovstva.

Trgovina.
Sredozemski iii kolonijalni semenj v 

Marseille-ju se vrši kakor običajno tudi 
letos v drugi polovici meseca septem bra 
in nudi najugodnejšo priliko za naveza- 
nje direktnih stikov s  francoskim gospo
darskim  svetom.

Statistika zunanje trgovine za 1. 1927.
Generalna direkcija carin je izdala te dni 
statistiko naše zunanje trgovine v letu 
1927. Knjiga obsega v velikem formatu 
526 strani An se prodaja pri glavnih ca
rinarnicah po 150 Din za izvod.

Za lomljeni gipsasti kamen se intere- 
s ira  čikaška trdka Cowham Engineering 
Company, III. West, Monroe St. Chicago, 
III. Kamen se uporablja v izdelovanju 
cementa. Tvrdka je zelo ugledna in gra
di pristanišče v mestu Tampi (Florida).

Ljubljanska borza.
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B ruselj 1 b e lg a ................ — •— 7-9352
B udim pešta 1 pengd . . — •— 9-925
C urih  100 fr....................... 1093-50 1096-50
D unaj 1 š i l i n g ................ 7-980 8-040
London 1 f u n t ................... 276-94 277-74
Newyork 1 d o l a r ............. 56-71 56-91
P ariz  100 fr ....................... — •— 223-63
P raga  100 k r o n ............. 168-04 168-84
T rst 100 U r ....................... 298-35 300-35

Carina.
Odločba, s katero se znižujeta mini

malni postavki uvozne tarife na električ
ne aparate za štetje in m erjenje električ
nega toka in na kable za podzemeljsko 
ali podvodno prevajanje električnega 
toka. Ministrski svet je sprejel v seji z 
dne 27. aprila 1928, na podstavi člena 15 
v predlogu zakona o obči carinski tarifi 
pod C. br. 16.300 to-1 e odločbo: 1. Mini
malni postavki iz naslednjih tarifnih šte
vilk uvozne tarife v predlogu -zakona o 
obči carinski tarifi se znižujeta na te-le 
postavki: a) iz tar. št. 665, točke 3., na 
električne aparate za štetje in merjenje 
električnega toka od 150 Din na 50 Din; 
in b) iz tar. št. 669., točke 1., na kable 
za podzemeljsko ali podvodno prevajanje 
električnega toka od 50 Din na 10 Din. 
2. Znižani postavki iz točke 1. te določbe 
se uporabljata ob pogojih, ki jih predpi
še m inister za finance, in  sicer, dokler 
se ne začno predmeti, navedeni pod n) 
in b) v točki 1. te  odločbe, izdelovati v 
državi. 3. Ta odločba stojki v veljavo z 
dnem, ko se razglasi v »Službenih No- 
vinah«. (Razglašena v »Službenih Novi- 
nah« kraljevine SHS z dne 3. maja 1928, 
št. 99/XXXII. Op. uired.)

Carinsko-tarifna pojasnila. V slučajih, 
ko želi inozemski uvoznik natančne po
datke o višini carinskih pristojbin za 
gotove predmete, se ima potom pristoj
nega diplomatskega zastopstva obrniti

na državni laboratorij pri generalni di-> 
rekciji carine v  Beogradu, ker ta  urad ne 
občuje neposredno z inozemstvom. Vlo
gi imajo interesenti priložiti tri kopije 
izvirnika in  tri enake vzorce blaga, gle
de katerega se želi pojasnilo. Prošnjo je 
kolkovati s  5 dinarji, za odlok se raču
na 50 dinarjev, za morebitno analizo pa 
50 do 100 dinarjev. Rešitve državnega 
laboratorija veljajo za dobo tridesetih 
dni, glede odmere carine, če se v tem 
času roba dostavi naši carinarnici (ka
tero je v vlogi točno označiti) in sicer 
samo za enkratni uvoz, to pa tudi v slu
čaju, če bi določbo laboratorija naknad
no generalna direkcija ne potrdila. Na 
enak način daje tudi avstrijska carinska 
uprava obvezna pojasnila. Interesenti se 
obrnejo na zvezno finančno ministrstvo 
(Wien I. Hjiimmelpfortgasse 5), tam se 
dobe predpisani obrazci za prošnje te 
vrste. Vloge se kolkujejo z 1 šilingom; 
za rešitve se ne računa nobena pristoj
bina. Na omenjenem obrazcu je treba 
na vsa vprašanja točno odgovoriti. Konč
no mora vlagatelj še navesti, katere av
strijske carinarnice se naj o rešitvi ob
vestijo. V splošnem je v tem oziru pripo
ročljivo pripomniti, da se obvestijo sploh 
vse carinarnice zveznega območja. K. T.

RAZNO.
Imenovanje častnega meksikanskega 

konzula v Beogradu. Meksikanska vlada 
je imenovala za svojega častnega konzu
la v Beogradu g. Rudolfa Vogeli-ja. Kra
ljevska vlada mu je že izdala eksekva- 
turo.

V. mednarodni kongres bivših dijakov 
višjih trgovskih šol se vrši meseca juni
ja 1928 v Ženevi po inicijativi ondotne 
trgovske zbornice. Udeleženci bodo ime
li priliko, da upoznajo organizacijo se
k re ta ria ta  Zveze narodov in Mednarod
nega urada dela v Ženevi. Udruženje va
bi na kongres tudi zastopnike trgovskih 
srednjih in visokih šol v Jugoslaviji. 
Spored kongresa določa: Četrtek 7. ju
nija: Sprejem gostov in zastopnikov; 
petek 8. junija: Otvoritev kongresa in 
poslovna seja. Popoldne eventuelno na
daljevanje seje in obisk Lige narodov 
in v palači Mednarodnega urada dela 
konferenca; sobota 9. junija: Poslovilna 
seja. Popoldne eventuelno nadaljevanje 
seje in izlet z ladjo po ženevskem jeze
ru. Zvečer zaključni banket. — Podrob
nejše informacije daje interesentom švi
carski konzulat v Zagrebu.

Dežela, ki v njej ne zaide solnce. S 
ponosno samozavestjo poudarjajo ame
riški listi, d a  lahko reče predsednik 
Zedinjenih držav Amerike z mnogo 
večjo pravico kakor nekoč cesar Karl V.

Ivan Hribar: 71

M o j i  s p o m i n i ,
Ko sva o neki priliki razpravljala o naših domačih 

razmerah, opozoril me je Gorup na  dejstvo, da je škan
dal za Slovenstvo, da >Trgovsko-obrtno zbornico Kranj
sko« v državnem železniškem svetu zastopa Nemec. 
Ta Gorupova pripom nja je bila povod, d a  sem pri
glasil svojo kandidaturo za >Trgovsko-obrtno zborni
co«, hoteč priti kot nje zastopnik v  državni železniški 
svet. Priglasitev moje kandidature so takrat nekateri
— zlasti dr. Tavčar — sm atrali za nevarno ter so mi 
pripisovali bogvekakšne zahrbtne misli, katerih nik
dar imel nisenu " «

Leta 1886. m i'je  v nekem pogovoru v kavarni »Ev
ropa« dejal Gorup, da se premalo sistematično deluje 
za vzgojo slovenske akademične mladine. Pristavil je, 
d a  se mu ta vzgoja zdi veliko važnejša, kakor pa de
lovanje »Družbe sv. Cirila in Metoda«. Zato je mislil, 
da bi bilo potreba za naše velikošolce,ki so večinoma 
ubožni od doma, ustanoviti v Ljubljani, kot središču 
naroda, podporno društvo, kjer naj bi se osredotoče- 
vala vsa podporna akcija za velikošolce. Na ta  način, 
dejal je Gorup, bilo bi mogoče odgojiti značajnih aka
demikov te r je obljubil k ustanovitvi takega društva 
\ Ljubljani prispevati koj 5000 gold. Segel sem mu v
i oko te r  m u obljubil takoj sestaviti pravila za tako 
društvo. In res sem se takoj lotil izdelave teh pravil. 
Društvo sem krstil »Radogoj«. Pridobil sem biskupa 
StTossmayerja, da je poslal prvi d ar 600 gld., kasneje 
pa tudi milijonarja Kalistra v Trstu, da je podaril dru
štvu 2500 gld. S tem je  društvo, katero im a sedaj že 
nedotakljivo glavnico 60.000 K, stopilo v življenje in 
deli dandanes podpore kakim  30 akademikom na leto.
— Zal da se pričakovanje Gorupovo ni popolnoma iz
polnilo; a  pripisovati je to človeškim slabostim. Mnogo 
akademikov namreč, ki so bili podpiranci »Radogoje- 
vi« in katerih  nekateri se imajo samo tem podporam 
zahvaliti, da so dovršili nauke, kaže vse preje ko trd

ne značaja. 6e celo »Radogoja«, tega svojega največ
jega dobrotnika, pozabljajo nekateri popolnoma.

Leta 1888. navršilo se je 40 let vladanja cesarja 
Frana Josipa I. Gorup me je tisto leto meseca febru
arja poklical k sebi na Reko, ter mi je rekel, ne da bi 
bil omenil cesarjevega jubileja, da želi darovati večji 
znesek do 200.000 gold. v narodne namene ter me je 
prosil, naj mu nasvetujem, v kakšne namene naj ta 
d a r določi. Čutil sem, da si je Gorup izbral to 
leto zaradi cesarjevega jubileja ter da hoče, na ta 
način počastiti ta jubilej. Opazil sem, iz kakšne 
zadrege sem ga rešil, ko sem ga vprašal, če naj se na
membno pismo ne stilizuje tako, da bo iz njega vidno 
darilo v proslavitev cesarjevega jubileja.

Vrnil sem se v Ljubljano. Spotoma sem premiš
ljal, v kakšne nam ene naj bi se Gorupova veliko
dušna ponudba izkoristila. Predvsem sem si rekel, da 
Slovenci, ako hočemo, da bode naš napredek trajen, 
moramo skrbeti za višjo izobrazbo svoje ženske mla
dine. V srce me je namreč peklo, ko sem videl, kako 
malo spoštuje slovenska ženska mladina, ko navrši šo
le, svoj materni jezik.

Ker je takrat dežela Kranjska prodajala posestvo 
bivše deželne bolnice ob Dunajski cesti, sklenil sem 
zatorej priporočiti Gorupu, naj kupi to posestvo ter 
podari njega spodnjo polovico mestni občini ljubljan
ski za stavbišče višje dekliške šole. Poleg tega sem 
mu sklenil nasvetovati, naj daruje 50.000 gold. za usta
nove vseučiliškim, odnosno srednješolskim dijakom. 
Pridši domov sestavil sem takoj ustanovni pismi ter 
sem se tretji dan na to peljal zopet k Gorupu na Reko. 
On je moje predloge v polni meri odobril, prepisal usta
novni pismi ter ju poslal deželni vladi kranjski. Ob
enem je stopil v dogovor z deželnim odborom zaradi 
nakupa bolnišničnega posestva ob Dunajski cesti. To 
posestvo je kupil za 120.000 gld. ter je potem takoj 
mestni občini odstopil njega spodnjo polovico, t. j. 
oni del, k i je ležal med Sodno in Dalmatinovo ulico in 
na katerem  je stalo obširno, po potresu hudo poško
dovano bolniško poslopje s cerkvijo.

Gorup mi je kasneje nekdaj, ko sva sedela v ka
varni »Europa« na Reki v prijateljskih pogovorih, 
omenil, da bi bilo dobro ustanoviti posebno društvo 
narodnih dam ljubljanskih za nadzorovanje deklic na 
višji dekliški šoli. Obljubil je 10.000 K prispevka, ako 
se tako društvo ustanovi. Naprosil sem ravnatelja Šu
bica, naj sestavi pravila za tako društvo; a stvar se 
je zavlekla celi dve leti. Ko je pa Šubic pravila pri
nesel, pozabil je menda Gorup na to svojo obljubo, 
kajti o prispevku 10.000 K kjub moji opozoritvi ni 
hotel ničesar več vedeti. Vendar je ravno vsled te 
Gorupove inicijative nastalo sedanje društvo »Mladi
ka«, ki je predlansko leto sezidalo krasno moderno 
poslopje za internat gojenkam dekliškega liceja.

Ko je »Slovenski Narod« razglasil velikodušno 
darilo Gorupovo, zavladalo je po vsem Slovenskem 
pravo navdušenje. Razne občine imenovale so Gorupa 
za častnega občana, odnosno meščana in  so diplome 
dopošiljale meni z namenom, da  mu jih izročim. V de- 
putacijo, katera je Gorupu diplome nesla, povabil sem 
dr. Tavčarja, Ivan Murnika in naprosil sem tudi gospo 
dr. Tavčarjevo. Gorup je bil do solz ginjen, ko sem 
mu diplome izročil in  je zagotavljal, da je storil le 
mal del dolžnosti nasproti narodu, iz katerega je izšel.

Leta 1888. vršile so se volitve v deželni zbor. 
Mestna skupina Postojna—Vrhnika ponudila je Goru
pu kandidaturo in on je to kandidaturo po mojem pri
govarjanju tudi prevzel. Vstrajal pa  ni dolgo v dežel
nem zboru, kajti pregnale so ga iz njega Šukljetove 
intrige, ki so se mu, kakor je večkrat pripovedoval, v 
dušo studile. Tudi ga je jako jezilo, da moj predlog 
zaradi ustanovitve deželne hipotečne banke ni našel 
pravega umevanja. Tistokrat je Gorup izrekel ostro 
sodbo, da s tako omejenimi poslanci ni mogoče delati 
za gospodarsko povzdigo slovenskega naroda. — Med 
deželnozborskim zasedanjem občeval je Gorup najraje 
z originalnim, odkritosrčnim poslancem Hinkom Kav
čičem, kateri mu je dopadel zato, ker je srce takorekoč 
nosil na dlani.

(Dalje prihodnji.)
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in  njegovi nasledniki ali pa v sedanji 
dobi angleški kralj, da v Zedinjenih dr
žavah nikdar ne zaide so Inče. Medtem 
ko so nam reč cesar Karl in njegovi na
sledniki na španskem prestolu kakor 
danes angleški kralj gamogli trd iti to le 
glede na svoje prekomorske kolonije, se 
ponašajo Američani in  to po vsej pra
vici, da jim n i bilo treba kolonijalnih 
pridobitev v špansko-ameriški vojni, da 
morejo gledati kako sije solnce nepre
trgom a nad Zedinjenimi državami, m ar
več, da solnce nikdar ne  zaide že v do
movini sam i; kajti v trenutku, ko zahaja 
solnce nad otokom Atton-om, največjim 
otokom aleutinskega otočja, ki veže ame
riško celino s polotokom Kamčatko v 
Vzhodni Aziji, se  že prikaže v East- 
Portu v državi Maine, na najskrajnejši 
severni točki am eriške unije.

DOBAVA, PRODAJA.
Dobave. Ofertalne licitacije pri mašin- 

skem odelenju Direkcije državnih želez
nic v Ljubljani, ki so bile določene za 
dan 25. maja t. 1. glede dobave parnega

valja, dne 26. maja t. 1. glede dobave 
(kolesnih zvezd za gonilne osi in dne 29. 
maja t. 1. glede dobave 8000 kg surovih 
neobdelanih matic, se ne bodo vršile.

Dobavo. Direkcija državnih železnic, 
gradbeno odelenje v Ljubljani sprejema 
do 18. maja t. 1. ponudbe glede dobave
15.000 kg portland cementa te r glede do
bave strešne lepenke, 800 kg tera in žič- 
nikov za pritrditev lepenke. (Pogoji so 
na vpogled pri omenjenem odelenju). — 
Direkcija državnega rudnika v Brezi 
sprejem a od 15. maja t  1. ponudbe gle
de dobave železa. — Direkcija državne
ga rudnika v Zabukovci pri Celju spre
jema do 19. m aja t. 1. ponudbe glede do
bave 5 vagonov krajnikov; do 22. maja 
t. 1. pa glede dobave 900 m jamskih trač
nic. — Pogoji so na vpogled v pisarni 
Zbornice za trgovino, obrt in industrijo 
v Ljubljani. — Dne 31. maja t. I. se bo 
vršila pri mašinskem odelenju licitacija 
glede dobave 810.000 kg kovaškega ko
ksa, 1,165.000 kg livarskega koksa, 2 mi
lijona 475.000 kg kovaškega premoga in
290.000 kg raznega premoga. (Pogoji so

na vpogled pri omenjenem odelenju). — 
Dne 29. maja t. 1. se bo vršila ipri d irek
ciji državnih železnic, mašinsko odele
nje v Ljubljani ofertalna licitacija glede 
dobave 8000 kg surovih, neobdelanih 
matic. — Pogoji so na vpogled pri ome
njenem odelenju.

TRŽNA POROČILA.
Mariborsko sejmsko poročilo (8. maja 

1928). Prignanih je bilo: 6 konjev, 8 
bikov, 130 volov, 377 krav in 6 telet; 
skupaj 527 komadov. Povprečne cene za 
različne živalske vrste so bile za kg ži
ve teže sledeče: Debeli voli 850 do 9, 
poldebeli voli 8 do 850, plemenski vofi 
7-75 do 8, biki za klanje 7-75, klavne 
krave debele 7—8, plem enske krave 6 do 
6 75, krave za klobasarje 4 do 5, molzne 
krave 550 do 6-25, breje krave 5 50 do 
6*25, mlada živina 7 do 9. Prodalo se je 
310 komadov, od teh  za izvoz v Italijo 
31, v Avstrijo 56 komadov. — M e s n e  
c e n e  : Volovsko .meso 9 do 18, telečje 
meso 17'50 do 22-50, sveže svinjsko meso 
15 do 25 Din kg.

Cene za klavno živino v Milanu. Dne
30. aprila 1928 se je prodajala v Mila
nu, po poročilu našega konzulata klavna 
živina po naslednjih cenah:

2ive v age
Mini M aksi

Tržna mum mum
Voli: 1. v rs ta  po kg 5 - 4-8« 5-40
voli: II. v rs ta  po  kg 4-50 4-30 4-70
voli: IH. v rs ta  po  kg 4 -~ 3-50 4.20
K rave: I. v rs ta  po kg 450 4-20 4-90
krave: II. v rs ta  po  kg 3-70 330 4-10
krave: 111. v rsta  po  kg 2-80 2-40 3-20

fiiki: 1. v rs ta  po kg 4-50 4-30 4-90
biki: II. v rs ta  po kg 390 350 4-20

T eleta
o d ra s la : 1. v rs ta  po kg 6-50 6 - - 7-40
o d ra s la : 11. v rs ta  po kg 5-50 5-10 5-90
o d ra s la : III. v rs ta  po  kg 4-60 4 - 5 -
n ed o ra s la : 1. v rs ta  kg 3-50 2-50 4 - -

Z aklane
Mini M aksi-

Tržna mum mum
Voli: 1. v rs ta  po kg 945 905 10-20
voli: II. v rs ta  po kg 8-80 8-45 9-20
K rave: 1. v rs ta  po kg 8-80 8-25 9-6(1
krave: 11. v rs ta  po kg 7-70 6-85 8-55

Biki: 1. v rs ta  po kg 7-90 7-55 8-60
biki: 11. v rs la  po  kg 735 6-60 7-90

T eleta
o d ra s la : 1. v rs ta  po kg 935 865 10-55
o d ra s la : II. v rs ta  po kg8- — /•45 8-55

Ža ju g o s lo v a n sk i p a te n t š t. 3022 od  1. ap rila  1925 n a : 
,Postupak za p rav ljen je  p a re "  („V erfa liren  zu r D arapferzeugung*) 

in  p a te n t  š t . 38C7 od  1. ju n ija  1925 n a :
»Postopek za p o v a ian je  ob ra tne  varnoiti arm atur za visoko* 

tlakovne p arn e  nap rave" („V erfah ren  /.ur E rh d h u n g  d e r  
B e trieb ss ich e rh e it von  A rm atu ren  fu r H achdruck-D am pfan lagen*)
• *>•-/. v • •. • • • ■

se  iščejo kupci ali odjem alci licenc. —  C enjene ponudbe na:

Ing. Milan Šuklje •• Ljubljana
Selenburgova utica. .. ,
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ROGAŠKA SLATINA
Največje in najmodernejše urejeno zdravilišče v 

• ' kraljevini SHS. !l'
Svetovnoznani zdravilni vrelci:

„Tempela - „Styria“ - wDonatw
Zdravljenje vseh bolezni lelodca in črevcs, mehurja, 

žolčnih kamnov, srca, ledvic in Jeter,

Sezona: i . maja do 30. septembra 
Glavna sezona: 15. junija do 31. avgusta
Cene zmerne. Izven glavne sezone znatni popusti. Svlra 
vojaška godbo. Radio. Največ ji komiort. Prometne zveze 
zslo ugodne. Na železnici izredni popusti. Razpošiljanje 

mineralne vode. Zahtevajte prospekt« 1

Ravnateljstvo zdravilišča.

VELETRGOVINA

A. ŠARABON
v Ljubljani

prlporeCa

Špecerijsko 
blago

raznovrstno S ga nje, 
moko In deSetne pri
delke. ■ Raznovrstno

RUDNINSKO VOOO
< Lastna praSarna za 
kavo In mlin za cHiave ] 
z elektrllniM  ob retoi .

n r o t t a i & f i  uiijurt diSLl

Vnovčevalnica

FR. KLEMENC ■ UUBLlflNfl
. tvornica metnih izdelkov in konzerv - 
Samo na d eb elo ! j Zahtevajte cenik!
Tnlnfon »tev. 21««. Brzojavi: Vnovčevalnica.

Trajno in koristno, primerno darilo so
šivalni stroji 

in kolesa
znam he

„Gritzner“ lit „Adler“
t  raznis opremah. —  Edino I« pri

Josip Petelincu
Ljubljana

m F -  O g le jte ’ si razstavo  brez ob
veznosti nakupa. — Tudi na  ob roke .
— V ečletna garancija . — P ouk  v

vezenju  brezplačen. ' 9 L  blizu PraUreovega spomenika ob vodi.

tovarna

vinskega kisa, d. z o. z., Ljubljana
nudl najfineiii in najokusnejil 

namizni kis Iz pristnega vina.
Tehnično in higijeniino 

najmoderneje ureje
na kfsarifa v Ju

goslaviji.
Pisarna:

Ljubljana, Dunajska cesta 1 a, II. nadstr. 

Zahtevajte ponudbo 1

VELETRGOVINA 
k o l o n i j a m a  In f p e c e r i f s k «  r o b a

I V A N  J E L A Č I N
i b j u B t i A N A  ’

Tetea M mMm  
postreibel

i 2‘»l ■
Z aM ev ajte  cenUtl

o n f

Delniška glavnica: 
Din SO,000.000*'%  ̂ 's'# ‘ • •' 
Skupne; rezerve 'ca: 
Din 10,000.000*

SfV
PODRUŽNICE: ivtomm j,

Brežice, Celje, < rn o m el|, Kranj, M aribo r, Matkovič, Novi Sad, Novo mesto
Ptuj, Rakek, Serajevo, S lo v e n jg rad e c , Split, Šibenik, Gorica, Trst.

  ,   . ■ - ■'

Se priporoma za vse bančne posle.

BANKA
; USTANOVLJENA 1900.

dt.ui »Ji iivlV
Brzojavni naslovi 

Banka Ljubljana.
•i/, . ’

. . .
Tel. Itev . zaaif 2413, 

2002, 2503.

G R E ti6 R & & V J T 2 3

lire, cenike, tabele , vaoua, lenake, poseuuce m .  *     *

Ureja dr, IVAH PLBSS. —-Za Txc9Tako-ladu>tri|aloo d. d. >MERKUR> kod iodajatelja in tfckarja: ^  ̂ M

»N. IT.


